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Spojené království

Lékárny získají financování  
na pět let

Komunitní lékárny v Anglii zajistily  
své financování na příštích pět let 
dohodou s NHS, kde se na podporu 
nových klinických služeb vyčlenilo 
přibližně 250 milionů liber.

Nová poradenská služba komunitních 
lékáren (CPCS) spojí pacienty, kteří 
mají lehčí onemocnění nebo potřebují 
urgentní dodávku léků, s komunitní 
lékárnou. CPCS budou odkazovat 
pacienty na komunitní lékárny z národní 
linky telefonní podpory. Vzhledem k 
tomu, že tato nová služba bude zahájena 
v říjnu, se sníží tlak na další části systému 
neodkladné péče, včetně ordinací lékařů 
a pohotovostních oddělení nemocnic.

V druhé fázi, která začne v roce  
2020, budou ordinace lékařů schopny 
odkázat vhodné pacienty přímo do 
komunitních lékáren. V příštích několika 
letech budou zavedeny ještě další  
nové služby.
(Zdroj: PSNC, červenec 2019)

Nizozemsko

Kontroly cen léčivých přípravků 
znamenají nízký růst

Výdaje na lékárnou vydané  
hrazené léčivé přípravky vzrostly  
pouze o 1,1 % v roce 2018, což je třetí 
rok po sobě, kdy byl zaznamenán nízký 
růst po zavedení přísných kontrol cen 
nizozemskou vládou. Očekává se, že 
tento trend bude přetrvávat alespoň 
další dva roky.

Ministr zdravotnictví v nátlaku  
polevovat nehodlá. V nedávném 
otevřeném dopise zveřejněném 
v národních novinách navrhl, že 
je zapotřebí větší otevřenost a 
transparentnost, pokud jde o 
vyjednávání o cenách nemocničních 
léčivých přípravků. Navrhl také, aby se 
stávající mezinárodní společná jednání s 
farmaceutickými společnostmi, mezi něž 
patří nizozemská, belgická, lucemburská, 
rakouská a italská vláda, dále rozšířila.
(Zdroj: IHS, září 2019)

Česká republika

Nový zákon omezující přímé dodávky 
do lékáren

Česká vláda schválila změny zákona  
o léčivech zaměřené na zajištění 
dodávek léčivých přípravků. Ústředním 
opatřením je nouzový systém, který 
ukládá výrobcům nové povinnosti  
zajistit dostupnost léčivých přípravků  
v lékárnách.

V rámci nouzového systému by výrobci 
byli povinni zásobit jakoukoliv lékárnu 
do dvou dnů od přijetí objednávky 
(týká se léčivých přípravků, které jsou 
dostupné, ale nejsou „konvenčně“ 
distribuované) podle dohody o přímých 
dodávkách do lékáren. Musí také zřídit a 
provozovat automatizovaný elektronický 
informační systém (který se použije 
pouze v případě, kdy není možné 
uskutečnit objednávku skrz standardní 
kanály) sloužící pro objednávání a 
dodávání léčivých přípravků. Novela 
rovněž zahrnuje možnost zákazu vývozu 
léčivých přípravků, kterých se v České 
republice prokáže nedostatek.

(Zdroj: IHS, září 2019)

Španělsko

Obavy z prodeje léčivých 
přípravků online

Španělská agentura pro léčivé 
přípravky a zdravotnické 
prostředky (AEMPS) vyjádřila 
znepokojení nad rostoucím 
počtem webových stránek 
a aplikací, které prodávají 
nelegální léky na předpis a léky 
bez předpisu bez povolení. 

Stávající španělské právní 
předpisy umožňují online 
prodej volně prodejných 
léčivých přípravků pouze na 
registrovaných webových 
stránkách, které spolupracují s 
autorizovanými lékárnami. Online 
prodej léků na předpis je zakázán.

Přestože je španělským 
lékárnám povoleno od července 
2015 prodávat OTC produkty 
online, tuto službu nabídlo 
pouze 2,7 % z nich.
(Zdroj: IHS, září 2019)

Turecko

Farmaceuti hledají obecný 
systém předepisování léků

Podle předsedkyně turecké 
asociace zaměstnavatelů všech 
farmaceutů (TEIS), Nurteny 
Saydanové, by mělo být zavedeno 
obecné předepisování léčivých 
přípravků pomocí systému 
International Non-Proprietary 
Name (INN), aby se snížily náklady 
a zvýšila poptávka po lokálně 
vyráběných léčivých přípravcích.

Poté, co vláda zveřejnila svůj 
rozvojový plán na roky 2019-
23, který zahrnuje opatření 
na „podporu racionálního 
užívání drog“, paní Saydanová 
okomentovala snížení závislosti 
zdravotnického systému na 
dovážených léčivých přípravcích 
a povzbuzení výrobců k výrobě 
léčivých přípravků v zemi, aby 
byly zahrnuty do seznamu 
hrazených léčivých přípravků.
(Zdroj: IHS, červenec 2019)

Německo

Vláda se chce ujmout vedení při 
řešení problému s nedostatkem 
léčivých přípravků

Německá vláda uvedla, že 
problém nedostatku léčivých 
přípravků bude jedním z 
klíčových témat, až v druhé 
polovině roku 2020 převezme 
předsednictví Evropské unie.

Přední úředník federálního 
ministerstva zdravotnictví 
zdůraznil dvě klíčová témata, 
která je podle jeho názoru 
třeba řešit na evropské úrovni. 
Prvním je výroba účinných 
farmaceutických složek (API), 
která se stále více přesunuje 
mimo EU. Druhé téma se týká 
přístupu k drahým novým léčivým 
přípravkům a zajištění jejich 
dostupnosti ve všech členských 
státech, nejen těch nejbohatších.
(Zdroj: IHS, září 2019)

Francie

Nový plán pro řešení 
nedostatku léčivých přípravků

Francouzské ministerstvo 
zdravotnictví požaduje, aby 
farmaceuti hráli větší roli při 
hlášení a řízení nedostatku 
léčivých přípravků v rámci 
nového strategického plánu pro 
farmaceutický dodavatelský 
řetězec.

Jedním z možných řešení je systém, 
který by farmaceutům umožňoval 
hlásit přerušení nebo zpoždění 
dodávek přímo výrobcům. V 
„cestovní mapě“ stanovené v 
červenci ministerstvo zdravotnictví 
rovněž navrhuje, aby farmaceuti 
mohli být v nejzávažnějších 
případech dokonce oprávněni 
podat náhradu za nedostupné 
léčivé přípravky na předpis.

Mezi další prvky plánu patří zlepšení 
transparentnosti a informovanosti 
v celém dodavatelském řetězci od 
výrobců po lékárny.
(Zdroj: IHS, červenec 2019)

Itálie

Protokoly vyvíjené pro nové služby

Farmaceutické orgány v Itálii úzce 
spolupracují na vývoji operačních 
protokolů a standardních postupů 
pro nové služby, které mají být v 
budoucnosti zavedeny. 

V roce 2018 byly vyčleněny finanční 
prostředky ve výši 36 milionů EUR na 
regionální průkopníky nových služeb, 
včetně screeningových kampaní a 
podporu při dodržování léčebného 
režimu. Přijetí nových standardních 
postupů se považuje za nejlepší způsob, 
jak dosáhnout mezioborové spolupráce 
mezi farmaceuty, lékaři a zdravotními 
sestrami, a zajistit harmonizaci služeb v 
celé zemi.

Byla vytvořena skupina tzv. kulatého 
stolu, která je tvořena zástupci 
profesních skupin a pacienty. Bude také 
přihlížet k tomu, jakým způsobem jsou 
lékárenské služby poskytovány v jiných 
zemích, a jak lze zavést systémy pro 
školení a zajištění kvality.

Konzistentní postupy poskytování služeb 
jsou také považovány za nezbytné pro 
dohodnutí výše poplatků v budoucnosti.

(Zdroj: FOFI, září 2019)

Portugalsko

Nedostatek léčivých přípravků 
přetrvává po celý rok

Podle Portugalské národní 
asociace lékáren (ANF) 
nedostatek léčivých přípravků 
přetrvává. V důsledku toho 
musela portugalská vláda zavést 
nová nařízení s cílem vyjasnit 
příslušné povinnosti všech částí 
dodavatelského řetězce.

Aktualizovaná pravidla stanovují, 
že, mimo jiné, musí „zaručit, že 
velkoobchodní distributoři jsou 
zásobováni takovým způsobem, 
aby jim bylo umožněno 
průběžně plnit své dodavatelské 
povinnosti a to v množství 
nutném pro uspokojení potřeb 
pacientů... nepřetržitě“.

ANF uvádí, že nedostatek 
lorazepamu a alprazolamu, 
léčivých přípravků proti 
úzkostem, nadále způsobuje 
problémy a že je na trhu 10 
nedostupných léků, které 
nemají terapeutický ekvivalent.
(Zdroj: IHS, srpen 2019)

Rumunsko

Dodatečné financování EU 
projektů v oblasti zdraví

Na podporu dvou velkých 
projektů v oblasti zdravotní péče 
bylo Rumunsku z Evropského 
sociálního fondu vyčleněno více 
než 10 milionů EUR.

Polovina peněz půjde na 
opatření ke zvýšení vnitrostátní 
úrovně očkování. Kromě 
veřejných vzdělávacích 
kampaní ke zvýšení povědomí 
o důležitosti očkování bude 
zaveden národní elektronický 
registr očkovacích látek, který 
bude monitorovat zásoby.

Druhá polovina nových 
evropských finančních prostředků 
půjde na přepracování IT systémů 
Ministerstva zdravotnictví 
používaných k autorizaci a 
schvalování nových léků. Za 
účelem urychlení schvalování 
budou zavedeny nové digitální 
pracovní postupy a pro práci s 
novým systémem se vyškolí více 
než 200 zaměstnanců.

(Zdroj: IHS, září 2019)
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Ornella Barra (hlavní provozní 
ředitelka, Walgreens Boots Alliance) 
vřele přivítala delegáty a mnoho 
zvláštních hostů na tomto 20. výročí 
semináře a popřemýšlela o pokroku, 
kterého EPF dosáhlo od svého založení 
v roce 1999.

Paní Barra, která chtěla překlenout 
propast mezi Alliance UniChem a 
farmaceuty v celé Evropě, vytvořila 
Evropské farmaceutické fórum, aby 
lépe porozuměla potřebám nezávislého 
farmaceuta. Z pouhých 20 členů v 
šesti zemích se EPF od té doby stalo 
jedinečným think-tankem zaměřeným 
na sdílení osvědčených postupů, 
vytváření nových nápadů a zavádění 
nových technologií a digitalizace v 
rámci farmaceutické profese.

Současný předseda EPF Paulo Duarte 
vysvětlil, že za posledních 20 let sice 
nezávislí farmaceuti zaznamenali tlak 
na rozpočet, ale také posílili svou 
roli v systému zdravotní péče. Uvedl, 
že zatímco v budoucnu bude jejich 
hlavním posláním i nadále vydávání 
léčivých přípravků, role farmaceuta 
bude ve zdravotnické komunitě  
stále důležitější.

Marco Nocentini Mungai (předseda v 
letech 2016–2018) uvedl, že práce fóra 
často ovlivňovala a podněcovala debatu 
v různých zemích a byla zvláštním 
fórem, kde si farmaceuti mohli 
vyměňovat zkušenosti a diskutovat o 

nich. V posledních 20 letech farmaceuti 
rozšířili spektrum nabízených služeb a 
budou i nadále rozvíjet silnější vazby 
s farmaceutickými společnostmi a 
velkoobchodníky, aby zdůraznili  
jejich hodnotu.

João Silveira (předseda v letech 2008-
2011) zdůraznil, že navzdory novým 
technologiím, digitalizaci a rozvoji 
nových služeb se profesionální role 
farmaceuta zásadně nezměnila. Uvedl, 
že v budoucnu budou muset lékárny 
hrát preventivní roli při identifikaci 
nemocí, a vyzval farmaceuty, 
aby se postavili na rozhraní mezi 
zdravotnickým systémem a pacienty.

Jean-Etienne Martineau (předseda 
v letech 2002–2005) uvedl, že za 
posledních 20 let byl farmaceutický 
průmysl technologicky transformován. 
Otázka odměny farmaceutů 
však zůstává stále se opakující 
problematikou a uvedl, že farmaceuti 
by měli i nadále zůstat zdravotnickými 
pracovníky a neměli by se z nich  
stát obchodníci.

Mike Smith (předseda v letech 1999–
2002) dodal, že je nezbytně nutné, aby 
farmaceuti byli i nadále integrováni do 
dodavatelského řetězce léků. Poukázal 
také na nezbytnost udržování vztahu 
mezi farmaceutem a pacientem. 
Řekl, že skutečná hodnota komunitní 
lékárny by měla spočívat v její lékařské 
a sociální roli

Host Haiyan Zhang (technická 
poradkyně a vrchní ředitelka pro 
inovace, Microsoft Research) hovořila 
o třech projektech spolupráce v  
oblasti zdravotnictví: „Projekt Emma“; 
„Projekt Vicky“; a monitorovací  
systém pro epilepsii. Dotkla se také 
tématu partnerství WBA a Microsoft  
a podpory digitální transformace  
ve zdravotnictví.

Farmaceutičtí akademičtí pracovníci 
se shodli na tom, že v posledních 20 
letech stále existuje tlak na snižování 
veřejných výdajů na zdravotnictví, 
zvyšování požadavků na pacienty, 
potřebu diverzifikovat metody 
distribuce léků a požadavek osvojit si 
digitální nástroje a technologie.

Odborníci z oboru opět potvrdili, že je 
nutné, aby lékárny hrály roli v terapiích 
spojených s chronickými nemocemi, 
což jsou příležitosti, které by pro 
farmaceuty mohly znamenat vývoj 
molekul; účinek digitalizace týkající se 
online lékáren a způsob, jakým musí 
farmaceuti převzít větší roli v nových 
systémech zdravotní péče.

Ornella Barra dospěla k závěru,  
že komunitní lékárny budou i nadále 
prvním bodem v péči o pacienty  
a více než kdy předtím by měly  
být proaktivní, otevřené měnícímu  
se světu a ochotné osvojit si  
nové technologie.

Při příležitosti 20. výročí se v červenci sešlo EPF se zvláštními hosty, bývalými prezidenty 
a členy EPF a zástupci farmaceutického průmyslu a akademických světů, aby se zamysleli 
nad klíčovými otázkami ovlivňujícími farmaceutický sektor a diskutovali o nich.

Nejvýznamnější události z 20. výročí semináře EPF, 2019


